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Edelény az egyetlen állami bánya
Ml LESZ VELED BORSODI VÍZ?

„Imacsűrben" tartott 
istentisztelet

Mestergerendán szólt 
a harang Hejcén

Április elsejével megszűnt a kötélpálya. A csillék sínpárjait benövi a gyom.

Lélekszámban kicsi, de 
nagy történelmi múlttal bí
ró község a Hernád völgyé
ben Hejce. A régi okleve
lek Hécze néven is említik, 
s már 1261-ben jelentős hely 
lehetett, mert az egri püs
pökség birtokai között tar
tották számon. A 15. szá
zadban — a többi abaúji 
községhez hasonlóan — Hej
ce is sokat szenvedett az 
egész Felvidéket rettegésben 
tartó huszita zsoldosoktól.

A 16. század első harma
dában a hazánkban is tért 
hódító új vallási mozgalom, 
a reformáció hatására Hej
ce lakosainak túlnyomó 
többsége is áttért az új hit
re. Az eklézsia híveinek szá
ma annyira megnőtt, hogy 
1599-ben már saját prédiká
toruk volt. A protestánsok 
a reformáció kezdetétől fog
va nagy fontosságot tulaj
donítottak az iskolának, 
amelyet az egyház „vete
ményes kertjének” neveztek, 
így! volt ez Hejcén is, ahová 
századokon át egy-egy na
gyobb diákot vittek a pataki 
kollégiumból „oskolamester
nek.” Ezek közül említik a 
feljegyzések például Kupa 
Mihály, utána pedig Regis 
János nevét. Ellátásukat sor- 
kosztolással biztosították a 
kálvinista hívek.

A 17. században az ellen- 
reformáció következtében 
igencsak megfogyatkozott a 
hejcei reformátusok száma. 
Sokáig templomuk senry volt, 
az istentiszteletet a szabad 
ég alatt, vagy „imacsűrben” 
tartották. Amikor a kalapos 
király, II. Jó zse f türelmi 
rendelete megjelent, az ak
kor 346 lelket számláló hej
cei gyülekezet is engedélyt 
kapott a templom építésére. 
A 204 évvel ezelőtt, 1790- 
ben emelt épület azonban 
még csak oratórium, azaz 
torony nélküli imaház volt. 
Harangjuk sem lévén, az 
egyházfi egy nagy nyeles 
csengővel járta be a falu 
utcáit, és hívta templomba 
a híveket.

Az első harangot 200 év
vel ezelőtt, 1794-ben öntöt
ték. Mivel még akkor sem 
építhettek a templomhoz tor
nyot, a mintegy 250 fontos 
harangot „Czakó M ih á ly  k u 
rá tor u ra m  szobá jának m e s 
tergerendá jára  sze re lté k  fe l" . 
Ott kondították meg min
den istentisztelet előtt, s va
lahányszor temetőbe kísér
ték halottaikat. Erre külö
nösen az 1831. évi „napke
leti cholera” idején került 
gyakran sor, amikor napon
ta 2—3 ember esett a jár
vány áldozatául.

Szomorú fejezete a hejcei 
református egyház történe
tének az 1950-es és 1951-es 
esztendő, amikor hivatalosan 
felszólították a presbitéri
umot az egyházi földek „ön
ként történő felajánlására”. 
Ezt először megtagadták, ek- 
képen indokolva: „A hejce i 
re fo rm á tu s  egyház fö ld je it  
a jándékozás ú tjá n  kap ta  
eg yh á zfen n ta r tá s  céljára. A  
p re sb ité r iu m  n em  ta r tja  
m agá t jogo sn a k  és ille té k e s 
n ek , hogy az a jéndékozó  
csa ládok és ő sök  h agya té
ká va l és k i fe je z e tt céljánál 
sze m b en  az ö rök lési hagyo
m á n yo k a t m eg sé r tse”. A kö
vetkező évben azonban az 
egyház és az állam között 
létrejött megállapodás alap
ján — az egyházi hatáság 
felszólításának engedve —a 
presbitérium kénytelen volt 
megszavazni az egyház föld
jeinek „felajánlását”.

Megannyi megpróbáltatást, 
üldöztetést, kolerát, kifosz
tást túlélt a kis hejcei gyü
lekezet. Kálvinista hitük 
erőt adott nekik a szenve
dések elviselésére. Ezért 
tudják napjainkban, meg
változott világunkban azsol- 
táros elődökhöz hasonló 
nagy bizakodással énekelni 
204 éves templomukban 
„ Tebenned  b íz tu n k  eleitő l 
fogva , U ram , téged  ta r to t-  
to ttu n k  h a j lé k u n k n a k . . . ”

Hegyi József

Miközben az edelényi bá
nyára az a sors vár, hogy 
maximum 1995 végéig ter
melhet, egyre nagyobb igény 
mutatkozik a szén iránt, 
nagy a sorbanállás az ak
náknál. Bombicz István bá
nyavezető szerint lenne itt 
elég szén még bőséggel, 
csak hát a bányákra vonat
kozó visszafejlesztés beha
tárolja a jövőt. Pillanatnyi
lag az országban Edelény 
az egyetlen állami bánya, 
évente 300 millió forint ál
lami támogatást kap.

Valójában ez a 300 mil
lió forint az árbevétel és a 
költségek különbségét hiva
tott kiegyenlíteni. Kérdés 
persze, hogy az inflációt ki 
fizeti.

Az év elején még 960 fi
zikai dolgozója volt a bá
nyának, s ez a létszám 80 
fővel csökkent, jelenleg 880 
fizikai és 64 műszaki admi
nisztratív dolgozó munkál
kodik az aknánál. A lét
számcsökkenés egyrészt ab
ból is adódott, hogy április 
elsejével megszűnt a kötél
pálya. Tehát így bizonyos 
létszám feleslegessé vált, 
ugyanakkor megszabadultak 
olyan dolgozóktól, akik nem 
tudtak megfelelni a szigorú 
fegyelmi követelményeknek. 
A kötélpálya megszűnése 
egyébként havi 1 millió fo
rintos költségmegtakarítást 
jelent, a szenet immáron 
gépkocsival szállítják a be- 
rentei osztályozóba. Éves 
szinten 280 ezer tonna a 
terv szerint az értékesített 
szén, ennek 80 százaléka 
energetikai, 20 százaléka la
kossági. Az árbevételnél 
ugyanakkor bizonyos kor
rekciót kapnak, mert az 
osztályozóra beérkező sze
nek közül az edelényi a 
jobb minőségűek közé tar
tozik.

Hinnénk, hogy a bányá
nál már az elővájással nem
igen foglalkoznak, ám ez 
nem így van, hiszen a két 
frontfejtés folyamatos üzem
ben tartásához a 95 év vé-

Bombicz István bányamérnök, 
edelényi aknavezető büszke ar
ra, hogy bár kapnak állami 
támogatást, az állami kötele
zettségeket maradéktalanul tel
jesítik.

géig tartó termeléshez 5 
elővájó csapat készíti elő a 
bányát.

■ ■

bánya mellett található a pa
lackozó is. Felvetődik a kér
dés, ha megszűnik a bánya, 
mi lesz a Borsodi vízzel. Ez 
tudvalevőleg az úgynevezett 
agresszív vizek közé tarto
zik, tehát a béléscsöveket 
meglehetősen hamar tönk
reteszi, a bányászoknak is 
sok gondot okoz. Valójában 
nem tudni, hogy bánya nél
kül mi lenne a helyes meg
oldás, mármint a víz fel
színre hozatalára, mert az 
elképzelések nem tűnnek 
tartósan megvalósíthatónak. 
Elképzelhető, hogy a vető
síkra kintről lefúrnak, de 
nem biztos, hogy ily módon 
sikerül beletalálni a vízbe. 
De bízzuk ezt a szakembe
rekre. Remélhetőleg a bá
nyával együtt nem szűnik 
meg a Borsodi víz is.

Bombicz István aknaveze
tő büszke arra, hogy bár ál
lami bányát vezet, tehát 
kapnak állami támogatást, 
emellett azonban minden 
kötelezettségüket teljesítik, 
tehát befizetik a tb-t, az 
áfát, az adókat, egyszóval 
tisztességesen igyekeznek 
megfelelni a követelmények
nek. Jövőre már csak 220 
ezer tonna szenet értékesí

tenek, s valószínűleg a lét
szám csökken 200—220 fő
vel.

Így ér véget a bányák 
dicsősége. A Bombicz csa
lád még hűségesen ragasz
kodik a bányához, a bánya 
még jelent és némi jövőt 
kínál számukra. Hogy ez
után megszakad-e a családi 
hagyomány, az nemcsak raj
tuk múlik. Hadd tegyem 
hozzá, annyiszor döntöttek 
már a bányászatról, késve, 
rosszul, aztán mindig kide
rült, hogy a bányászatot 
nem lehet leírni. Csakhogy 
amit döntnökök egy tollvo
nással elintéznek, azt bizony 
már a mai viszonyok köze
pette nem lehet a sírból 
visszahozni. Valószínűleg 
lesz még bánya, van még 
annyi bányász is, hogy ne
kik kitartson, de hogy ge
nerációk nőjenek fel, örö
kítsék át a bányászkultúrát, 
szépségeit, áldásait, hasznos
ságát, arra aligha lehet szá
mítani.

(Vége)

Karosi Imre

Elkerülték a hitelfelvételt

Takarékosan gazdálkodnak Gncsen
A helyi adók befolynak a kasszába

Sikerként könyvelték el 
Encs város (szeptember 26-ai 
önkormányzati ülésén, hogy 
a város kiadásai időarányo
san, a terv szerint alakultak, 
és egyetlen feladat teljesítése 
sem maradt él pénzügyi ne
hézségekre való hivatkozás
sal. Az ülés i fő napirendi 
pontja az önkormányzat költ
ségvetésének első félévi vég
rehajtásáról szóló beszámoló 
volt, amit Krózser János pol
gármester élőterjesztésében 
hallgattak meg az egybegyűl
tek. '

Az encsi önkormányzat be
vételeinek legnagyobb ré
szét továbbra is a normatív 
állami hozzájárulások képe
zik. A féléves adatok össze
sítése alapján mindezek tel
jesítése 51 százalékos. A 
részletező adatok alátámaszt
ják, szinte valamennyi mu
tató meghaladja az időará
nyos szintet.

Saját bevételeiket vizsgál
va megállapították, hogy az 
intézményi bevételek 69 szá
zalékában teljesültek. A he
lyi adókat illetően ehhez a 
pozitív eredményhez hozzá
járult az a gyakorlat, hogy 
az adózókat nemcsak telep
helyükön kérték föl az adó
bevallásra, hanem az önkor
mányzat illetékességi terüle
tén végzett valamennyi vál
lalkozási tevékenységet igye
keztek megadóztatni.

Az ingatlanhasznosításból 
származó bevételek is ked
vezően alakultak. Akadtak 
kiugróan magas bérletbe vé
telek is: például az IBUSZ-1 
iroda helyisége. A vagyonér
tékesítés már a beszámoló 
idejére elérte az egész évre 
tervezett mértéket.

A bevételi terv legstabi
labb eleme az állami hozzá
járulás. Mivel a beszámoló
ban hét hónap pénzügyi ada
tai szerepelnek, ez egyben 
azt is jelenti, a második fél
évben már csak 77 millió fo

rinttal számolhat az encsi 
önkormányzat.

Az első féléves takarékos 
gazdálkodásnak köszönhető
en az encsieknek sikerült el
kerülniük a hitelfelvételt. Az 
év hátralévő részében szá
mítani lehet a saját bevéte
lek némi túlteljesítésére, de 
ez elbizakodottságra nem ad 
okot. A céljuk továbbra is a 
takarékos gazdálkodás.

A testület a költségvetés 
első félévi végrehajtásáról 
szóló előterjesztést egyhan
gúlag elfogadta azzal a fel
tétellel, hogy két-három hé
ten belül már a háromne
gyedéves adatokkal Is meg
ismerkedhessen. Ezt követő
en rendkívüli testületi ülést 
tartanak, melynek várható 
időpontja október vége. Ek
kor a számadatok birtoká
ban tiszta képet kapva meg
teszik a szükséges intézkedé
seket a következő időszakra.

—ma

Arra a kérdésre, hogy egy 
ilyen visszafejlesztés alatt 
levő bányában van-e egyál
talán elegendő gép, alkat
rész, B o m b icz  Is tv á n  meg
nyugtató választ ad, neve
zetesen, idejében sikerült be
szerezni a működéshez szük
séges eszközöket. Pillanat
nyilag tehát nem gépi ol
dalról kérdéses a bánya, 
hanem az a nyomasztó, hogy 
nincs utánpótlás, a jó szak
embereket annak idején el
küldték nyugdíjba, mond
ván: a bányák haldokolnak. 
Egyszóval nehéz megfelelő 
bányászt találni. Nem von
zó a kereset sem, hiszen egy 
vájár nettó keresete föld 
alatti pótlékkal, műszakpót
lékokkal, teljesítményprémi
ummal, célprémiummal és 
persze egy-két pluszműszak
kal, mindössze 25—30 ezer 
forint.

Kell a szén, indítottuk az 
írást, ám aligha valószínű, 
hogy Edelény-akna esetében 
módosító döntés születne, 
mert van 2000-ig elegendő, 
könnyen megfogható szénva- 
gyon, de sajnálatosan a va
lamikori BVK szennyezett 
területe alatt húzódik, en
nek felszínre hozatalához a 
környezetvédők nem járul
nak hozzá.

Valószínűleg kevesen tud
ják, hogy a közkedvelt Bor
sodi vizet ebből a bányából 
hozzák, szivattyúzzák fel. a

Elárvult daru a meddőhányó tövében.
(Czakó Lajos felvételei)
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